
 

 

 
 

 

REAL-TIME VIRTUAL INSTALLATIONS 
 
 

LABYRINTH OF TIME 
 

SCREEN OR VIDEOPROJECTION 
MUSEUM OR INDIVIDUAL 

 
 

Extracts - freeze frame 
 

Contact 
Stéphane de Gérando    

sdegerando@gmail.com 
 
 

mailto:sdegerando@gmail.com


 

 
 

 
 
 

« LABYRINTH DEATH » 
 
 

Real-time virtual travel 
(with or without 5.1 sound) 

  
 



 

 
 

 
 
 
The death of the Labyrinth, travel in a virtual ephemeral landscape, path without beginning or end, 
without beginning as a restart ... 

 
*** 

 
La mort du Labyrinthe, voyage dans un paysage éphémère virtuel, chemin sans début ni fin, sans 
commencement comme un recommencement... 
 

 
 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 
 

 
« ENTROPIC FRINGES » 

 
virtual painting in real time 

 

 
 
 

 
 



 

 
 

The memories of the creations of the Labyrinth of time (its "satellites" - videos on fixed support) draw 
in real time virtual paintings, "Entropic fringes". 
 
From monumental projections of the Labyrinth internationally to museum installations, the texture of 
these entropic Fringes evokes the memory of worlds that are both forgotten and yet still present, like 
parallel, ephemeral labyrinthine spaces... 
 
 

*** 
 
Les souvenirs des créations du Labyrinthe du temps (ses « satellites » - vidéos sur support fixe) 
dessinent en temps réel des tableaux virtuels, « Franges entropiques ».  
 
Des projections monumentales du Labyrinthe à l’international aux installations muséales, la texture 
de ces Franges entropiques évoque la mémoire de mondes à la fois oubliés et pourtant toujours 
présents, comme des espaces – temps labyrinthiques parallèles et éphémères... 
 



 

 
  



 

 
 

 



 

 
  



 

 
  



 

 
 

 



 

 
  



 

 
 

 
 

« CONFINEMENT » 
 

Installation - Black satellite 
 
 
 
A sound and visual space, like a black confinement ... 
 
Un espace sonore et visuel, comme un enfermement noir... 
 



 

 
 

 
 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

« THE HEART » 
 

Installation and sound in real time 
 

The words of the Labyrinth at the heart of a translucent cube in rotation, these words sound to the 
rhythm of an always different score created in real time and played by a rattlesnake in quarter-tone, 
melodies without repeating pitches or intervals, these same intervals applied in real time by inverse 
symmetry to the nuances and rhythms, all associated with the "sub-grave" tremor of the heart, size of 
the heart coupled with the intensity of the bass. 
 
The sound of the rattlesnake resonates, from prehistory and the Bronze Age to Greece or Ancient 
Egypt, Tibetan, Chinese, African cultures... creating a meditative spiritual soundscape, close to ritual. 
 
 
 



 

 
 

 
 
 
 
 
 
Les mots du Labyrinthe au cœur d'un cube translucide en rotation, ces mots sonnent au rythme 
d'une partition toujours différente créée en temps réel et jouée par un crotale en quart de ton, des 
mélodies sans répétition de hauteurs et d'intervalles, ces mêmes intervalles appliqués en temps réel 
par symétrie inverse aux nuances et aux rythmes, le tout associé au tremblement "infra-grave" du 
cœur, taille du cœur couplée à l'intensité des basses. 
 
La sonorité du crotale résonne, de la préhistoire et l'âge du Bronze à la Grèce ou l'Egypte antique, 
cultures tibétaine, chinoise, africaine... créant un paysage sonore spirituel méditatif, proche du rituel.  
 

	
	



 

 
 

		
	

	



 

 
 



 

 
 

	
	
	



 

 
 

 



 

 
 



 

 
 

« L’HYDRE DU LABYRINTHE » 
 

Virtual painting and sound in real time 
 

 
 

Composed of lines, points, surfaces or other variations of timbre, The hydra escapes from the center 
by performing a sound and visual trajectory calculated mathematically according to "Bernemnli's 
lemniscate", shape of curve in eight traversing space according an iteration process. The lemniscate 
is often considered as a curve which runs endlessly, hypothetical origin of the symbol of infinity. The 
spatialization of sound around the public also comes from this trajectory of the Hydra, with sensations 
of speed simulated thanks in particular to the Doppler effect. To these peculiarities of the Hydra, a 
double echo process is added independently, one which erases the image to better renew the 
following painting, the other which brings out new sounds of the Hydra. 
 
"The Hydra of the Labyrinth" has been watching since the dawn of time..., like The Hydra of Lerne, 
this creature of Greek mythology with several heads which regenerate doubly when they are cut. 
 



 

 
 

Composé de lignes, de points, de surfaces ou autres variations de timbre, L'hydre s'échappe du 
centre en effectuant une trajectoire sonore et visuelle calculée mathématiquement selon "la 
lemniscate de Bernoulli", forme de courbe en huit parcourant l'espace selon un procédé d'itération. 
La lemniscate est souvent considérée comme une courbe qui se parcourt sans fin, origine 
hypothétique du symbole de l'infini. La spatialisation du son autour du public vient aussi de cette 
trajectoire de l'Hydre, avec des sensations de vitesse simulées grâce notamment à l'effet Doppler. A 
ces particularités de l'Hydre, s'ajoute indépendamment un double processus en écho, l'un qui efface 
l'image pour mieux renouveler le tableau suivant, l'autre qui fait apparaître des nouvelles sonorités de 
l'Hydre. 

 
 
"L'Hydre du Labyrinthe" veille depuis la nuit des temps..., comme L'hydre de Lerne, cette créature de 
la mythologie grecque possédant plusieurs têtes qui se régénèrent doublement lorsqu'elles sont 
tranchées. 
 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

« INFINITY PASSAGE » 
 

Installation and sound in real time 
 
 
 

The title "Infinity passage" evokes a place of transition, an infinite corridor of the Labyrinth of time. 
The notion of "infinity" is not new in art, for example the endless harmonic steps used by JS Bach, 
the endless stairs by L. Penrose (1958) taken up in 1960 by the artist MC Escher ("Montée and 
descent ") etc... The sound algorithm of this installation takes up these ideas of auditory illusions and 
more particularly the glissando of Shepard - Risset, playing on the ambiguity between pitch and 
spectral (loop movement of the envelope sound spectrum). The real-time image is taken from the 
other videos of the Time Labyrinth (Installation 1 - "Fragmentation"): thanks to a combination of 
matrices and unpredictable 3D movement games, you enter the heart of the images of the Labyrinth, 
feeling at totally new and yet not so foreign! 
 
 
 



 

 
 

 
 
 
 
 
Le titre "Infinity passage" évoque un lieu de transition, un couloir infini du Labyrinthe du temps. La 
notion d'"infini" n'est pas nouvelle en art, par exemple les marches harmoniques sans fin utilisées par 
J. S. Bach, les escaliers sans fin de L. Penrose (1958) repris en 1960 par l'artiste M. C. Escher 
("Montée et descente") etc... L'algorithme sonore de cette installation reprend ces idées d'illusions 
auditives et plus particulièrement le glissando de Shepard - Risset, jouant sur l'ambiguïté entre 
hauteur tonale et spectrale (déplacement en boucle de l'enveloppe spectrale du son).  L'image temps 
réel est tirée des autres vidéos du Labyrinthe du temps (Installation 1 - "Fragmentation") : grâce à 
une combinaison de matrices et de jeux de déplacements imprévisibles en 3D, vous entrez au cœur 
des images du Labyrinthe, sensation à la fois totalement nouvelle et pourtant pas si étrangère !  



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 
 
 



 

 
 

 
« TOPOS 1 - VOILE DEVOILEES» 

 
Installation in real time 

 
 
 
 
 

Combination of "Topos 1" and "unveiled veil" 
  
First series of Labyrinthian Topos, Topos 1 is inspired by a tranguloid clover modeled by a 
mathematical formula, silently like a dance ... and combined with points distributed in space forming 
surfaces (Non-Uniform Rational B- Spline), arbitrary and unpredictable forms evoke the face of a 
"Veil - unveiled". 
  
 



 

 
 

 
 
 
 
Combinaison de « Topos 1 » et de « voile dévoilées » 
  
Première série des Topos Labyrinthiques, Topos 1 s’inspire d’un trèfle tranguloïde modélisé par une 
formule mathématique, en silence comme une danse... et combiné à des points distribués dans 
l’espace formant des surfaces (Non-Uniform Rational B-Spline), formes arbitraires et imprévisibles 
évoquant le visage d’une « Voile – dévoilées ». 

 
 
 
 
 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 
« ALGORITHME 5 » 

 
Installation in real time 

 
 
 
 
 

Dust of points spin at high speed in a three-dimensional space, revealing the symbol of a dislocated 
cross. 
 

*** 
 
Des poussières de points virevoltent à grande vitesse dans un espace à trois dimensions, laissant 
comme apparaître le symbole d’une croix disloquée. 
    

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 



 

 
 

 
 
 

Any TV screen, computer screen or video projection here becomes a virtual painting 
which is invented instantly in real time. 

Anything is possible, museum installations or with a private individual, with or without a global 
creation of the Labyrinth of time. 

 
 

Tout écran de TV, d’ordinateur ou vidéoprojection se transforme ici en tableau virtuel 
qui s’invente sur l’instant en temps réel. 

Tout est possible, installations muséales ou chez un particulier, avec ou sans une création globale du 
Labyrinthe du temps. 
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